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      Аннотация

    
        
          The effect of the polycarboxylate ether and the complex hydrophobic-plasticizing additive on the structure, phase and mineral composition of cement based on polymineral clay with content of relict minerals more than 85 % (52.49 % of quartz) was studied. As research methods chosen X-ray diffraction pattern, differential scanning calorimetry and scanning electron microscopy. The regularities of the effect of the complex hydrophobic-plasticizing additive based on polycarboxylate ether and octyltriethoxysilane on the formation of cement hydration products in a strengthened clayey soil are established. Changes in structure and composition include the following: the formation of a strong skeleton of the crystallization phase due to the increase in the number of hydrated new formation in the form of low-basic hydrated calcium silicate and ettringite, decrease in portlandite content, as well as an increase in the amount of amorphous phase (up to 16 %) in the form of tobermorite gel filling intercrystalline spaces. In soil-cement hydrated silicate calcium are formed in an amount of more than 4 % and ettringite in an amount of more than 7 %, the amount of portlandite reduced by 46 %. The result of modification of the complex hydrophobic-plasticizing admixture of soil-cement, a denser and homogeneous structure with a pronounced "overgrowth" of the pores formed by gel-like hydrated calcium silicate is formed, which are deposited in a large amount on the minerals of the strengthened soil.
        

        
          Проведены исследования влияния эфира поликарбоксилата и комплексной гидрофобно-пластифицирующей добавки на структуру, фазовый и минеральный состав цементогрунта на основе полиминеральной глины содержанием реликтовых минералов более 85 % (52,49 % кварца). В качестве методов исследования выбраны рентгенофазовый анализ, дифференциально-сканирующая калориметрия и электронно-растровая микроскопия. Установлены закономерности влияния комплексной гидрофобно-пластифицирующей добавки на основе эфира поликарбоксилата и октилтриэтоксисилана на процессы образования продуктов гидратации цемента в укрепленном глинистом грунте, заключающиеся в следующих структурных изменениях: создание прочного каркаса кристаллизационной фазы за счет повышения количества гидратных новообразований в виде низкоосновных гидросиликатов кальция и эттрингита, уменьшения содержания портландита, а также увеличение количества аморфной фазы (до 16 %) в виде тоберморитового геля, заполняющего межкристаллическое пространство. В цементогрунте происходит образование гидросиликатов кальция в количестве более 4 % и эттрингита в количестве более 7 %, уменьшается количество портландита на 46 %. В результате модификации комплексной гидрофобно-пластифицирующей добавкой цементогрунта формируется более плотная и однородная структура с ярко выраженным "зарастанием" пор, образованных гелевидными гидросиликатами кальция, которые в большом количестве осаждаются (плотно формируются) на минералах укрепляемого грунта.
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